
گزارش

 »دو کوهه ادبیات« 
به چه کار تلویزیون می آید؟

ابوالفضل محمدباقــر، تهیه کننده برنامه »دوکوهه 
ادبیــات«، در گفتگــو بــا ما بــر لــزوم توجه به 
ظرفیت هــای مغفول مانده ادبیــات دفاع مقدس و 
اهمیت حمایت از نویسندگان بومی برای خلق آثار 

جدید تأکید کرد.
به گزارش تســنیم، در دنیای امــروز، ادبیات دفاع 
مقدس همچنان جایــگاه ویژه ای در فرهنگ ایران 
دارد. بــا این حــال، بســیاری از ظرفیت های این 
حــوزه هنوز مغفول مانده اند و به طور کامل در آثار 
مکتوب و رسانه ای نمایان نشده اند. برنامه »دوکوهه 
ادبیات« در تلاش است تا با معرفی این ظرفیت ها 
و فرصت هــا، نگاه تازه ای به ادبیــات دفاع مقدس 
از دیدگاه اســتانی و بومی داشــته باشد. ابوالفضل 
محمدباقــر، تهیه کننده این برنامه، در گفت وگویی 
مفصل دربــاره اهداف، روند تولید و تفاوت های آن 
با سایر برنامه ها صحبت کرده است. او همچنین به 
لزوم توجه به نویســندگان بومی و حمایت از آن ها 

برای تولید آثار جدید در این حوزه تاکید دارد.
ابوالفضل محمدباقــر، تهیه کننده برنامه »دوکوهه 
ادبیــات«، درباره اهمیت و ضرورت تولید برنامه ای 
با چنین محتوایی در تلویزیون به خبرنگار تســنیم 
گفت: این برنامه به بررسی آثار تولیدشده در حوزه 
دفاع مقدس با محوریت کتــاب و ادبیات پایداری 
پرداخته اســت. از آغاز جنگ تحمیلــی تا امروز، 
حدود 21 هزار عنوان کتاب در زمینه دفاع مقدس 
منتشر شــده است؛ در حالی که حدود یک میلیون 
خانواده ایرانی به طور مستقیم درگیر جنگ بوده اند 
و تعداد شــهدا به حدود 220 هزار نفر و جانبازان 
نیز بســیار زیاد است. خوشــبختانه، والدین شهدا 
هنوز در میان مــا حضور دارند و مجموع این افراد 
به همان یک میلیون خانواده درگیر جنگ می رسد. 
با توجه به این مســأله، در هر اســتانی که درگیر 
جنگ بوده، ظرفیت های بســیاری وجود دارد که 

متأسفانه توجه کافی به آن ها نشده است.
وی افزود: به عنوان مثال، 80 درصد شهدای جنگ 
از اســتان خوزســتان بوده اند، خطه ای که ســهم 
بزرگی از بار جنگ را بر دوش داشــت و خاطرات 
بی شماری در خود دارد، اما تنها 170 کتاب در این 

زمینه منتشر شده است.
محمدباقــر ادامــه داد: هدف اصلی مــا در تولید 
»دوکوهــه ادبیــات« توجــه بــه ظرفیت هــای 
مغفول مانده دفاع مقدس است. این برنامه به گونه ای 
طراحی شده که از هر استان یک نویسنده ادبیات 
دفاع مقدس دعوت می شــود تا ظرفیت های استان 
خود را معرفی کند. رویکرد برنامه بر این است که 
توجه به تهران در ایــن زمینه کافی بوده و باید از 
پایتخت زدگــی فاصله گرفته و به مرکززدایی توجه 

کنیم.
تهیه کننــده این برنامه تصریح کــرد: ما معتقدیم 
که نباید بخــش اعظم بودجه تولید آثار ادبی دفاع 
مقدس صرف تهران شود. اگر این گرایش به تمرکز 
تولیــد در تهران کاهش یابد و منابع به اســتان ها 
منتقل شــود، هر استان می تواند ظرفیت های خود 
را شناســایی کرده و برای خــود در حوزه ادبیات 
دفاع مقدس تصمیم گیری کند و به نویســندگان 
بومــی اش توجه کند. در حالی کــه تعداد کتاب ها 
زیاد است، اما ســهم کتاب هایی که به طور رسمی 
شــناخته شــده اند، بیشــتر مربوط به شــهیدان 
شــاخص اســت. در حالی که خاطرات سایر شهدا 
نیز قابل توجه است و والدین آنان می توانند راویان 
موثری برای معرفی این شــهدا به جامعه باشند. به 
همین دلیل، ما به ادبیات اســتانی در ســطح ملی 
 پرداخته ایــم، چرا کــه دفاع مقــدس در حقیقت 

امری ملی بود.
وی افزود: در هر قسمت، تلاش کردیم با همکاری 
بنیــاد حفظ آثــار و حــوزه هنری، نویســندگان 
مطرح )که ممکن است وابســته به این سازمان ها 
نباشــند( را از هــر اســتان انتخاب و بــه برنامه 
دعوت کنیم. عــلاوه بر این، به شهرســتان ها نیز 
 ســفر کرده و با نویســندگان دیگر و راویان جنگ 

گفت وگو کرده ایم.
محمدباقــر درباره روند تولیــد برنامه توضیح داد: 
ابتدا نویســنده مورد نظر به لوکیشن باغ موزه دفاع 
مقدس در تهران دعوت می شــود. سپس خودمان 
به شهرســتان ســفر کرده و با دو نویسنده بومی 
دیگــر و یــک راوی جنگ گفتگــو می کنیم. این 
افراد آسیب شناســی هایی انجام داده اند که شامل 
مشکلات نشر، دلایل کمبود کتاب و کاهش علاقه 
مردم به کتاب خوانی، و ظرفیت های هر استان است 
که هنوز به طور کامل مــورد توجه قرار نگرفته اند. 
تمامی این تلاش هــا به منظور معرفی ظرفیت های 

مغفول مانده است.
وی در پایان افزود: این برنامه با ســایر برنامه های 
مشــابه تفــاوت دارد. در برنامه های قبلی شــاید 
ظرفیت های دفاع مقدس بررســی شــده باشد، اما 
در »دوکوهــه ادبیات« به ظرفیت های مغفول مانده 
ادبیات دفاع مقــدس پرداخته ایم. ما در این برنامه 
بیــان می کنیم که در برخی مناطق اتفاقات مهمی 
رخ داده است که به آن ها توجه نشده است و هنوز 
فرصت هایی برای نوشــتن کتاب یا ســاخت فیلم 

وجود دارد.
محمدباقر خاطرنشــان کرد: هدف ما این است که 
نویســندگان علاقه مند به حوزه دفــاع مقدس را 
شناســایی و آموزش دهیم تا بتوانند بخشی از این 

آثار را مکتوب کنند و به ثبت برسانند.

دریچـــه

»داســتان شــب« یکی از برنامه های خوب رادیو بود که هر شب پخش می شد 
و شــنونده های زیادی داشــت، ژاله علو گوینده داستان شب بود، خیلی ها با این 
برنامه خاطره دارند، هرچند ســال ها اســت که این برنامه پخش نمی شــود اما 

قدیمی  ترها یادشان هست. 
مرحــوم ژاله علو در ســریال روزی روزگاری در نقش خاله لیلا، مراد بیگ را که 
مرحوم خســرو شــکیبایی نقش آن را بازی کرده بود رام کرد و از او یک انسان 
ساخت. ژاله علو، هنرمند باســابقه تئاتر، سینما، رادیو و تلویزیون دیروز در سن 
۹7 ســالگی درگذشت. کسی در این مدت به ســراغش رفت تا خاطراتش را به 
ثبت برساند؟ قطعا چنین افرادی با سابقه طولانی در زمینه سینما، تئاتر، رادیو و 

تلویزیون حرف برای گفتن زیاد دارند که برای مردم جذاب خواهد بود.
مرحوم ژاله علو سال 1۳0۶ در محله سنگلج و در خانواده ای زاده شد که فرهنگ 
برایشــان اهمیت داشــت. پدرش گرچه ارتشــی بود ولی ذوق هنری داشت و 
علاقه مند بود دخترش با ادبیات کشور آشنا شود به همین دلیل از هفت سالگی 
با شروع مدرسه کتاب حافظ، سعدی و شاهنامه برایش می خوانده و او را تشویق 

می کرد تا با اشعار بزرگان کشور آشنا شود.
او از دانشسرای مقدماتی مستقیما وارد رادیو شد و اعلام برنامه می کرد. او از سال 
27 به طور جدی تری کار خــود را در رادیو ادامه داد. اولین نمایش رادیویی اش 
بــا پرویز خطیبی بود و بعد از آن با مهدی قاســمی، نصرت الله محتشــم، عزیز 
الله حاتمی هم همکاری کرد. در همکاری با محتشــم برنامه »داســتان شب« را 
پایه ریزی کردند. علو از اولین داستان شب با محتشم کار کرد و پای ثابت نمایش 
رادیویی شــد. با وجود برنامه هایی مانند »داستان شب« و نمایش های رادیویی، 
کار رادیــو رونــق گرفت و او نیز این فضای گرم را خانــه خود دید و در کارهای 

رادیویی پرشماری حضور پیدا کرد.
بیوگرافی ژاله علو به نقل از دانشنامه سینمای ایران به این شرح است:

محل تولد: تهران - سنگلج، نام اصلی شوکت علو 
)همسر سابق نصرت الله محتشم بازیگر سینما و تئاتر(.

فارغ التحصیل دانشســرای مقدماتی تهران )1۳2۶( و فارغ التحصیل هنرستان 
هنرپیشــگی تهران )1۳2۹(. فعالیت در تئاتــر )1۳27( اجرای نمایش در تئاتر 

فردوسی و دهقان.
گوینده رادیو و فعالیت در دوبله از ســال 1۳۳1 با فیلم مادر اســماعیل کوشان 
بــه جای عصمت دلکش و بازیگرانی مانند ســوفیا لورن جینالولو ،برجیدا گلوریا 
سوانســون و آلیدا والی دوبله کارتونهای ،پینوکیو گربه های اشــرافی سیندرلا 
زیبای خفته و سفید برفی و هفت کوتوله . سرپرستی و گویندگی فیلم و مجموعه 

های تلویزیونی جادوگر شهر زمرد، دور از خانه، سویینی زن اتمی و...
عمــده نمایش ها: مــاری مادلن، شــعله، لبخند، مرمــوز، تلافی،آغا محمدخان 

قاجار،جاسوسه، توپاز، دزد ناشی، سرباز فداکار، شاه صفی، مهمانان سمج. 
مجموعه های تلویزیونی: امیرکبیر ،گرگ ها، گالش های مادر بزرگ ، بخش چهار 
جراحی، وزیر مختار، روزی روزگاری، آوای فاخته، بی بی یون، ســنگ و شیشه، 

همســران، این خانه دور است، سرزمین من و نقابداران زیر چتر خورشید، بگذار 
آفتاب برآید، روزهای زندگی، تفنگ سر پر، آی آدم ها، روشن تر از خاموشی.

شروع فعالیت در سینما با بازی در فیلم طوفان زندگی )علی دریابیگی، 1۳27(.
و بازی در فیلم های چــون: »طوفان زندگی« علی دریابیگی )1۳27(، »زندانی« 
امیر اســماعیل کوشــان )1۳27(، »واریته بهــار« )پرویز خطیبــی )1۳28(، 
»افســونگر« )اســماعیل کوشــان )1۳۳1(، »آغا محمدخان قاجار« )نصرت الله 
محتشــم، )1۳۳۳(، »عــروس دجله« )نصرت الله محتشــم )1۳۳۳(، »ماجرای 
زندگــی« )نصــرت الله محتشــم )1۳۳۳( »اتهام« )شــاپور یاســمی، 1۳۳۵(، 
»یعقــوب لیث« )علی ،کســمایی )1۳۳۶(، »بیژن و منیــژه« )منوچهر زمانی، 
1۳۳7(، »طلســم شکسته« )سیامک یاســمی، 1۳۳7(، »بی ستاره ها« )خسرو 
پرویزی 1۳۳8(، »پیمان دوســتی« )مهدی رییس فیروز 1۳۳۹(، »صفر علی« 
)ســعید نیوندی )1۳۳۹(، »دندان افعی« اسماعیل کوشــان )1۳۴0(، »طلای 
سفید« )جمشید شــیبانی 1۳۴1(، »نوذری« )ژرژ لیچنسکی 1۳۴1(، »گذشت 

بزرگ« )ناصر ملک مطیعی 1۳۴۶(، »پنجره« )جلال مقدم، 1۳۴۹(، »شــیرین 
و فرهاد« )اســماعیل کوشــان 1۳۴۹(، »طوقی« )علی حاتمی 1۳۴۹(، »لیلی 
و مجنون« )ســیامک یاسمی، 1۳۴۹(، »پل« )خســرو پرویزی 1۳۵0(، »داش 
آکل« )مســعود کیمیایی، 1۳۵0(، اتل متل توتوله)ایرج قادری، 1۳۵1(، قلندر 
)علــی حاتمی 1۳۵1(، غریب )غلامرضا ســرکوب 1۳۵2(، صــدای صحرا )نادر 
ابراهیمی 1۳۵۴( ، واســطه ها )حســن محمدزاده 1۳۵۶(، زمان از دست رفته 
)پوران درخشنده، 1۳۶8( پرواز را به خاطر بسپار )حمید رخشانی 1۳71(، جنگ 
نفت کش ها )محمدرضا بزرگ نیا 1۳72(، آدم برفی )داود میرباقری 1۳72(، پری 
)داریوش مهرجویی 1۳7۳(، روز واقعه )شــهرام اسدی 1۳7۳(، طالع سعد )زهرا 
مهســتی بدیعی 1۳7۴(، زن امروز )مجید قاری زاده 1۳7۵(، ســلطان )مسعود 
کیمیایی 1۳7۵(، مســافر ری )داود میرباقری 1۳7۹( و مهمان مامان داریوش 
 مهرجویی )1۳82(، مجبوریم )رضا درمیشیان سال 1۳۹7( و فصل ماهی سفید 

)قربان نجفی 1۳۹8(.
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راوی »داستان شب« قصه رفتن را خواند

 اجرای ۲ کنسرت 
 برای گوش هایی که 

موسیقی خوب می خواهند
تعــدادی از هنرمندان فعال عرصه موســیقی در روزهای 
پیش رو برگزارکننده کنســرت هایی هســتند که هریک 
دربرگیرنده اتفاقات جالب توجهی برای مخاطبان موسیقی 

جدی است.
به گزارش مهر، »کوراتت کاســته« از مجموعه های فعال 
حوزه موســیقی و گروه 2 نفره پیمان یزدانیان و حســام 
اینانلو طی روزهای پیش رو مجموعه کنســرت هایی را در 

تالار وحدت تهران پیش روی مخاطبان قرار می دهد.
براســاس برنامه ریزی انجــام گرفته، اعضــای مجموعه 
»کوارتت کاسته« قرار است ساعت 21:۳0 روز چهارم دی 
تازه ترین برنامه موســیقایی خود را در تالار وحدت تهران 
اجرا کننــد. برنامه ای که به گفته اعضــای گروه به نوعی 
دومیــن رونمایی از آلبوم جدیدشــان و اولین رونمایی در 

کشــور ایران اســت که می تواند دربرگیرنده حال و هوای 
ویژه تری به نسبت دیگر کنسرت های چند ماه گذشته این 

گروه باشند.
آلبوم »دیرند« عنوان تازه ترین پروژه موسیقایی »کوارتت 
کاسته« است که اولین رونمایی آن مهر سال جاری حین 
برگزاری فســتیوال »مون جون« شهر تولدو کشور اسپانیا 

پیش روی مخاطبان قرار گرفت.
اعضای »کوارتت کاســته« را احسان صدیق نوازنده گیتار 
الکتریک، مازیار یونسی پیانو و آوا، سهیل پیغمبری نوازنده 
ساکسیفون و کلارینت و روزبه فدوی نوازنده درامز تشکیل 
می دهند. این در حالی اســت که مرحوم پیتر سلیمانی پور 

نیز طی سال های گذشته از اعضای ثابت این گروه بود.
این کوارتت که بانی آن احســان صدیق اســت، در اواخر 
ســال ۹1 تشکیل شد و موســیقی آنها مبتنی بر خلاقیت 
گروهی و انفرادیِ اعضایش است و قالب آن از ریتم محلی 
تا ساخته های آزاد را شامل می شــود. این گروه تمایل به 
خلــق آثاری دارند که بازتاب دهنده نگاه امروزی شــان به 
موســیقی جهان باشد. کوارتت کاســته گذر خود از میان 
موســیقیِ دهه 70 میلادی تا آواهای محلی، از موســیقی 

آوانگارد سده بیستم تا موســیقی جَز معاصر را با چاشنی 
بداهه نوازی به ساختاری شنیداری تبدیل می کند.

»ایســتگاه ســه« در قالب چهار قطعه عنــوان تازه ترین 
آلبوم »کوارتت کاســته« بود که سال گذشته توسط نشر 
»هرمس« در بازار فروش محصولات موسیقایی منتشر شد. 
ضمن اینکه »ایستگاه یک« و »ایستگاه دو« عنوان 2 آلبوم 
قبلی »کوارتت کاسته« بودند که طی سال های اخیر برای 

شنوندگان و علاقه مندان موسیقی منتشر شده اند.
اما کنســرت دیگری کــه می تواند در طوفــان برگزاری 
کنسرت های ســرگرم کننده برای دوســتداران موسیقی 
خوب مورد توجه بیشــتری قرار گیرد، کنســرت دونوازی 
کمانچه و پیانو حســام اینانلو و پیمان یزدانیان اســت که 
در سال های گذشته تجربه های مشترک زیادی را در حوزه 
برگزاری کنسرت از سر گذارنده اند و اغلب آثارشان نیز با 

استقبال چشمگیر مخاطبان همراه شده است.
این 2 هنرمند که اردیبهشــت سال جاری بعد از مدت ها 
دوری کنسرت مشــترکی را در تالار وحدت تهران برگزار 
کردند، تصمیم دارند روز هشــتم دی کنســرت مشترک 
دیگری را با مدیریت هنری مســعود برزی و سعید برزی 

در تالار وحدت برگزار کنند.
پیمان یزدانیان و حســام اینانلو چندین ســال اســت که 
به صورت مســتمر تجربیات موســیقایی خود را در قالب 
همنشــینی های بداهه با یکدیگر تقسیم می کنند. حاصل 
استمرار این همکاری، رسیدن به بیانی مشترک از 2 دنیای 
موسیقایی متفاوت بوده و تاکنون با چند اجرای رسمی در 

تالار وحدت و مجموعه های دیگر همراه شده است.
پیمان یزدانیان بیش از 20 ســال است که به آهنگسازی 
در حوزه موســیقی کلاســیک و همچنین نوازندگی پیانو 
مشــغول و آثارش توسط نوازندگان و ارکسترهای مختلف 
در فرانســه، چین، ایتالیا و ایــران روی صحنه رفته و در 
کنار آن رســیتال های متعدد پیانو نیز اجرا کرده است. او 
تا کنون شــش آلبوم با عنوان های »برداشت«، »برداشت 
دوم«، »گذر«، »همراه با باد«، »سوئیت ها« و »از انعکاس 

شهرهای دور« را منتشر کرده است.
حسام اینانلو نیز که ســابقه همکاری با گروه »شیدا« )به 
سرپرستی شادروان محمدرضا لطفی( و گروه »ماهریز« و 
»نهفت« را دارد تاکنون چهار اثر به نام »رهگذار«، »صبح 
امید«، »در آئینه اوهام« و »چارراه« را منتشر کرده است.

رئیس سازمان صداوسیما مجموعه نمایشــی »آقای قاضی« را ازجمله تولیدات 
راهبردی رســانه ملی دانست و گفت: این مجموعه نمایشی ضمن ارائه تصویری 
عدالت گســترانه از تلاش نهاد قضائی کشــور در ساحت جامعه، به دنبال آموزش 
و ارتقــای آگاهی های حقوقی مخاطبان نیز بوده و امید اســت در ادامه همکاری 
سازنده صداوسیما با قوه قضائیه، شاهد خلق داستان های درخشان تری از »آقای 

قاضی« در فصل بعد آن باشیم.
پیمــان جبلی در آیین تجلیل از عوامل مجموعه نمایشــی »آقــای قاضی«، از 
همکاران خوش فکــر این مجموعه دیدنی و جذاب قدردانی کرد و گفت: موضوع 
»عدالت« در بیانیه گام دوم انقلاب اســلامی به عنوان موضوعی جدی در مســیر 
ارتقای جامعه و پیشــران آن به شــمار می آید که جای کار بســیاری دارد. این 
مهــم در دوره تحولی رســانه ملی نیز در کنار دو ســرفصل »هویت محوری« و 

»شتاب دهی به پیشرفت« قرار گرفته و در دستورکار جدی ماست.
وی با بیــان اینکه »آقای قاضی« با درک هنرمندانــه و اقناع دو طرف دعوی و 
شــاهدان این محکمه، تلاش کرد تا روند موشکافانه و متعهدانه تحقق عدالت را 
به معنــای واقعی کلمه نمایش دهد، عنوان کرد: در این کار شــاهد بودیم که در 
قســمت های مختلف، قاضی به نفع یک فرد صاحب حق، حتی علیه یک دستگاه 
اجرایی هم حکم صادر می کند. ذکاوت در تولید آنجا مشخص می شود که صحنه 
دعــوای دو طرف را مقابل دیدگان مخاطب قرار می دهد و ســپس این چالش را 

حل و عدالت را با پیشبرد سیر داستان تثبیت می کند.
رئیس رســانه ملی با اشــاره به اینکه »آقای قاضی« در ژانر تولیدی ســیتکام، 
بهــره وری بالایی از حیــث جلب نظر مخاطب، به رغم پرهزینــه نبودن تولیدش 
داشــت، افزود؛ از ســعه صدر قوه قضائیه برای همراهی بــا این کار نیز قدردانی 
می کنم. در روند ســاخت »آقای قاضی«، شــاهد تعامــل همدلانه قوه قضائیه با 
عوامل تولید بودیم. براین اساس، حلقه به هم پیوسته و هم افزایی در این اثر شکل 
گرفت و یک تیم فرهیخته کار را جلو بردند. از شــبکه قدرشناس و گوهرشناس 
دو هم قدردانــی می کنم که با پخش منظم و تبلیغ خوب این مجموعه، زنجیره 

تولید تا پخش را تکمیل کردند.
جبلی ابراز امیدواری کرد در ادامه همکاری ســازنده صداوســیما با قوه قضائیه، 

شاهد خلق داستان های درخشان تری در فصل بعد مجموعه باشیم. 
او اضافه کرد: »آقای قاضی« در زمره تولیدات راهبردی ســازمان صداوسیماست 
که ضمــن نمایش عدالــت، جنبه آموزشــی پررنگی هم داشــت و تلاش کرد 
پاسخگوی نیاز اطلاعاتی مخاطب باشد و فرهنگ سازی کند. »آقای قاضی« نشان 
داد که همواره این کارهای پرســتاره و گران نیســتند که باعث جذب مخاطب 
می شــوند، بلکه چنین تولیداتی که مبتنی بر مســاله شناسی دقیق، پژوهش و 
همدلی تیمی ســخت کوش وخلاق است نیز می توانند مفهوم ارتباط مخاطب با 

رسانه ملی را معنا ببخشند.
در ادامه این نشســت، حجت الاســلام  حمــزه خلیلی، معــاون اول قوه قضائیه 

ضمــن بیان نکاتی درباره علل اقبال و جذب مخاطب مجموعه نمایشــی »آقای 
قاضی«، گفت: یک عامل دیده شدن این سریال، پاسخگویی به نیاز اصیلی به نام 
»عدالت« بود. هرکجا احساس نیازی وجود داشته باشد، جاذبه بیشتر است. مردم 
تشنه عدالت اند. این سریال نیز در پی به تصویر کشیدن رسیدگی های دادگاهی 

و قضاوت های عادلانه در یک فرم نمایشی جذاب بود.
وی بــه ضــرورت روایتــی صحیــح از خدمات جامعــه قضایی و ســختی ها و 
پیچیدگی های رســیدگی به حجم انبوهی از دعاوی حقوقی اشــاره کرد و گفت: 
اهتمام جدی برای به تصویر کشــیدن خدمات و این حجم از فعالیت های قضایی 
جای قدردانی دارد و نیازمند آن هســتیم که نه فقط از ســوی خودمان، بلکه به 
نیابت از مردم به سمت صداوسیما بیاییم تا نمود عدالت ورزی را در نظام ببینند 
و افق روشن عدالت در برابر دیدگانشان گشوده شود. مردم باید طعم عدالتی که 

امروز در جامعه قضایی به وجود آمده است را بچشند.
محسن برمهانی، معاون سیمای رسانه ملی نیز ضمن قدردانی از تلاش سازندگان 
پرتلاش و ســختکوش این مجموعه نمایشی، گفت: هم افزایی دستگاه ها ازجمله 
مهم ترین ویژگی های این کار اســت که هم قوه قضائیه از نتایج آن راضی است، 
هم صداوســیما، هم مخاطب و هم عوامل تولید.وی افزود: »آقای قاضی« قصه گو 
و راوی خوبی اســت که بازیگر معروف نداشــت؛ اما باعث بیشــتر دیده شــدن 
بازیگرانش شــد. این کار به مراتب از نمونه های خارجی خودش به  لحاظ روایت و 
فرم جلوتر اســت و امید می رود کار با همین هم افزایی ادامه یابد و بتوانیم نفع و 

خیر بیشتری به مردم برسانیم.
حامد بامروت نژاد، مدیر شــبکه دو سیما نیز اظهار کرد؛فرم تولید »آقای قاضی« 
می تواند به دیگر تولیدات تســری یابد. دو بال مماس بودنش با زمانه مخاطب و 
آموزش، موجب جذابیت این اثر شد و امید است این تجربه توسعه یابد و موجب 

جذب هرچه بیشتر مخاطبان رسانه ملی شود.
همچنین، مجید اکبرشاهی، رئیس مرکز سیمرغ، با بیان اینکه برحسب ارزیابی ها 
و گفت وگوهای مختلفی که داشــتیم، مجموعه نمایشــی »آقای قاضی« علاوه بر 
جذب مخاطب، در رســالت و هدف گذاری اش بــرای ارتقای دانش حقوقی مردم 
نیز موفق بوده اســت، گفت: ساخت »آقای قاضی« امری سهل وممتنع بود. ارائه 
روایتی جذاب از یک قصه در لوکیشــن محدود، در عین آنکه ممکن است ساده 
به نظر برســد، کار آسانی نیست و مبین هنر ســازندگان است که کار با چنین 

اقتضائاتی دیده می شود.
در ادامه، سیدمحمد صاحبکار، معاون راهبردی قوه قضائیه، با بیان اینکه بسیاری 

از مردم قوه قضائیه را با بگیر و ببند می شناسند، اظهار کرد؛ سعی کردیم در دوره 
تحولِ قوه قضائیه، محیطی برای ارتقای دانش حقوقی مردم فراهم کنیم که »آقای 
قاضی« ازجمله مصادیق آن اســت. نیاز داریم با مردم به زبان خودشــان صحبت 

کنیم تا از بروز بسیاری مسائل که در کف جامعه رخ می دهد، جلوگیری کنیم.
ســجاد مهرگان، کارگردان »آقای قاضی« نیز با اشــاره به اینکه »آقای قاضی« 
مبتنی بر نیاز مردم ســاخته شــده که یک علت توفیقش نیز محسوب می شود، 
عنوان کرد؛ این در حالی است که حجم قابل  توجهی از آثار هنری در کشورمان 
مبتنی بر مشکل مردم ساخته می شود و نه نیاز آن ها. پنج سال پیش که مشغول 
طراحی ســریال بودیم، به این نتیجه رســیدیم که مردم بسیاری به موضوعات 
حقوقی و دادگاهی دچارند و حجم پرونده های بســیاری وجود داشــت که بعضاً 
موضوعات ســاده ای داشت؛ اما علت تشکیلشان ناآگاهی حقوقی افراد بوده است. 

ازاین رو، درام دادگاهی »آقای قاضی« را طراحی کردیم.
وی افزود: این مجموعه نمایشی، تولید پیچیده ای به لحاظ بصری ندارد ؛ اما سختی 
قصه گویی و بازیگردانی اش، چندین برابر سخت تر از مجموعه های نمایشی دیگر 
بــود. بنای ما بر این بود که از چهره شناخته شــده ای اســتفاده نکنیم تا میزان 
باورپذیری شــخصیت ها را بیشــتر کنیم. برای هر فصل صد فیلمنامه نوشتیم و 
»آقای قاضی« 1 و 2، یک گروه شانزده نفره نویسنده داشت و از پشتوانه پژوهشی 

سنگینی برخوردار بود.
سیدحســام حســینی، تهیه کننده »آقای قاضی« هم در این آیین گفت؛ »آقای 
قاضی« موفقیتی خلافِ عادت داشت. بســیاری مجموعه ها به علت جنس قصه، 
کشــش داستانی یا ســازندگان مشهورش، پرمخاطب می شــود. اعتماد سازمان 
صداوسیما هم خلاف عادت بود و این موفقیتِ مافوق تصور، حاصل یک حمایتِ 

مافوق تصور بوده است که باعث شد نتیجه کار درخشان شود.
وی افزود: »آقای قاضی« این امید را ایجاد می کند که این نوع از کارها می توانند 
به شــرط فراهم بودن اســباب و لوازم کار، توفیقاتی به دست بیاورند. علت مهم 
توفیق آنچه در »آقای قاضی« اتفاق افتاده، شــکل گرفتن جمعی از آدم هاســت 
که در نهاد و بســتر باثبات حوزه هنری پرورش یافته اند. این جمع طی 10 سال 
گذشته در حوزه رشــد کرده اند که امین و صاحب نگاه درست اند و اگر به آن ها 
اطمینان کنیم، نتایج مثبتی رقم خواهد خورد. نکته دیگر، حمایت قوه قضائیه و 

جهت دهی ای است که در موضوعات و انتخاب پرونده ها داشتند. 
سیدمحمدحســینی، سرپرست نویســندگان »آقای قاضی« با تأکید بر اینکه در 
نظر گرفتن نفع مردم، یک اصل اساسی در رسانه است، اظهار کرد: اگر بخواهیم 
عنصری مانایی داشته باشد، مردم باید در آن دیده شوند، با آن هم ذات پنداری و 
حس کنند که مسئله  مسئله آن هاست که مطرح می شود، جوانانی که این کار را 
ساختند، گنج و سرمایه ای برای سازمان صداوسیما هستند که باید به آن ها توجه 
کرد. صداوســیما نیازمند نیروی انســانی متعهد، خوش انرژی، شاداب و بادانشی 

است که با جان و دل کار می کنند.

»آقای قاضی« در راستای رویکرد 
عدالت گسترانه رسانه ملی


